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Megjelentek a 2023-as őszi Délvidékért ösztöndíjpályázatok 

A Délvidékért Kiss Alapítvány ösztöndíjpályázatot ír ki délvidéki magyar kutatók magyarországi kutatóhelyeken végzendő 

tudományos munkájának támogatására. A tudományterületet az alapítvány nem korlátozza, tehát mindhárom nagy tudománycsoport 

területéről várja a jelentkezőket. A pályázat célja, hogy segítse a délvidéki magyarság kapcsolódását a magyar és a nemzetközi 

tudományos közélethez, s egyúttal elősegítse a magyar tudományos szaknyelv használatát a Délvidéken. […] A pályázatot 2023. 

október 2-ától 2023. november 6-án 14 óráig az Akadémiai Adattárhoz kapcsolt Délvidékért pályázati rendszeren keresztül lehet 

benyújtani az alábbi linken…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Székfoglaló előadás: Miklós László – A geográfiai/tájokölógiai tudományok alkalmazásai és a környezetpolitika 

Miklós László, az MTA külső tagjának székfoglaló előadására 2023. október 17., 14:00 órától kerül sor az MTA Székház 

Nagytermében (1051 Budapest, Széchenyi István tér 9.)…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Könyvbemutató a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban 

Szeretettel meghívjuk a kedves érdeklődőket a Domus Café következő rendezvényére, a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban 

megvalósuló Bajcsi Ildikó történész, az MTA külső köztestületének tagja, Nemzethűség és őrségváltás. A komáromi és környékbeli 

zsidóság jogfosztása (1938-1944) című kötetének könyvbemutatójára. […] A szerzővel Filep Tamás Gusztáv beszélget, 2023. 

október 5., 17:00 órai kezdettel…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Összefoglaló: A standard modell diadala – Kunszt Zoltán külső tag székfoglaló előadása 

Kunszt Zoltán külső tag 2023. május 31-én megtartotta akadémiai székfoglalóját. Az előadásról szóló, képgalériával és videóval 

bővített összefoglaló. […] Kunszt Zoltán előadásában vázlatosan elmesélte a standard modell több mint százéves történetét. 

Felidézte azokat az alapvető elméleti fogalmakat, amelyek meghatározzák a standard modell fizikáját, kvantumtérelméleti 

megfogalmazását…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk >  

 

Külpolitikai elemző: Lassan bezárul Románia schengeni csatlakozásának időablaka 

Románia számára az idei év jelenti az utolsó esélyt a schengeni csatlakozásra, mert a jövő évi EP-választások után a belső 

határellenőrzési nélküli térséget is érintő strukturális reformok körüli vita fog előtérbe kerülni az EU-ban – jelentette ki a 

Transtelexnek adott interjúban Valentin Naumescu külpolitikai szakértő. […] Romániának valóban meg kell mutatnia, hogy ha 

olyan helyzetben van, akkor a legitim érdekei érvényesítéséhez kész a vétójogával élni. […]Ausztria fő érve az, hogy nincs értelme 

bővíteni a schengeni térséget, mert a rendszer maga nem működik. Abban viszont nincs igaza Ausztriának, hogy az illegális migráció 

növekedéséért Románia a felelős. […] Románia ott tesz keresztbe Ausztriának, ahol tud: most épp a részvételét akadályozza a 

NATO-üléseken…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Patthelyzet a tanintézmények tűzvédelmi engedélye körül 

Az országban mintegy 7100 oktatási intézményből 3678 – a tanintézmények több mint fele – nyitotta meg kapuit az új tanévben 

kötelező tűzvédelmi engedély nélkül. Tavalyhoz képest mindössze 105 tanintézményként használt épület engedélyeztetését sikerült 

megoldani az országban, írja a Ziarul Financiar az Országos Katasztrófavédelmi Felügyelőségtől kapott adatok alapján. […] A 

problémák jó része évek óta görgetett, és a tanfelügyelőségek szerint nem is lesznek megoldva pénzhiány vagy a beruházás 

bonyolultsága miatt. […] Maros megyében kilenc épületnek, […] Kovászna megyében ennél jóval több, összesen 69 épületnek 

nincs tűzvédelmi engedélye…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://mta.hu/delvidekert-osztondij-palyazat/a-delvidekert-osztondijrol-106203
https://mta.hu/esemenynaptar/2023-10-17-miklos-laszlo-a-geografiaitajokologiai-tudomanyok-alkalmazasai-es-a-kornyezetpolitika-szekfoglalo-eloadas-4922
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/domus-cafe-rendezvenysorozat-105274
https://mta.hu/akademiai_szekfogalok/a-standard-modell-diadala-kunszt-zoltan-kulso-tag-szekfoglalo-eloadasa-112956
https://transtelex.ro/kozelet/2023/10/02/kulpolitikai-elemzo-romania-schengeni-csatlakozas-hatarido-vege
https://transtelex.ro/kozelet/2023/09/26/schengeni-csatlakozas-ciolacu-ausztria-romania-nato
https://maszol.ro/belfold/Patthelyzet-a-tanintezmenyek-tuzvedelmi-engedelye-korul


       

 

Székelyföldi autonómia korzikai modell szerint? 

Történelmi pillanatként értékeli, Székelyföld önrendelkezése szempontjából pedig “jelzésértékűnek” tartja a francia államfő Korzika 

autonómiájával kapcsolatos csütörtöki bejelentését Antal Árpád, az RMDSZ vezető politikusa. […] Kelemen Hunor a macroni 

autonómiáról: a román politikai elittől függ, mennyire képes „megugrani a lécet.” […] Új lendületet adhat a székelyföldi 

autonómiaküzdelemnek, hogy Korzika szigete autonómiát kap Franciaországtól – véli Kulcsár-Terza József parlamenti képviselő, 

a Magyar Polgári Erő ügyvezető elnöke…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Politikum: Megújult a RMDSZ ügyvezető elnöksége; Tíz éves az RMDSZ Nőszervezet 

Újraalakultak az SZKT frakciói, megújult az ügyvezető elnökség, elhangzott Kelemen Hunor politikai beszámolója, amelyben a 

2024-es szupernehéz választási év miatti aggodalmaskodása mellett azt is megszellőztette, hogy Bukarestben a választások után 

közigazgatási átszervezésre és egy komoly fiskális reformra készülnek. […] Megalakulásának tíz éves évfordulóját ünnepelte az 

RMDSZ Nőszervezete, amely 2013. szeptember 28-án alakult meg Kolozsváron. Rövid időn belül több, mint 200 helyi szervezet 

jött létre országszerte…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

II. Székelyföldi Roma Szabadegyetem zajlik Zeteváralján 

Az Integratio Alapítvány, a Nemzeti Kisebbségkutató Intézet, Hargita Megye Tanácsa, valamint a Hargita Megyei Mélyszegénység 

Munkacsoport által második alkalommal megszervezett szabadegyetem első napján a roma közösségek kulturális elismerésének 

helyzetéről és az ahhoz vezető útról és stratégiákról tanácskoztak a résztvevők. Az első panelbeszélgetés keretében többek között 

Kiss Tamás szociológus, az MTA külső köztestületének tagja […] osztotta meg gondolatait. […] Pénteken műhelymunkával, 

tehetséges roma fiatalok kerekasztal-beszélgetésével folytatódott a program, szombaton pedig a helyi roma képviselőkkel lesz 

műhelymunka roma kulturális elismerés témában…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk >  

Múzsák kézfogása Marosszentgyörgyön 

Rég meghonosodott Marosszentgyörgyön a jó szokás, hogy irodalom, zene, képzőművészet egybekapcsolásával teszik vonzóbbá, 

hatásosabbá a rendezvényeket. […] Ezúttal Moldovan Irén nyugalmazott tanárnő új könyve, az Összetört álmok került közönség 

elé. A műsorvezetést a máskor szerzőként ünnepelt Baricz Lajos vállalta magára. […] A mostani a tanárnő 14. kötete. Előző 

könyveiben rövidprózai írásait, dolgozatait, tanulmányait, emlékeit adta közre, a legfrissebb kiadványa hosszabb terjedelmű, 

valóságot és fikciót leleményesen ötvöző próza…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Helyzetkép: Kökös – Székelyföld kapujában 

Több kapuja is van annak a Kárpát-kanyarban fekvő kisebb régiónak, amit szűkebb pátriájának nevez a székely ember, de számunkra 

ez a legfontosabb: Háromszék kapuja egyben a teljes Székelyföld déli kapuja, a barcasági Szászföld északi határvonala. […] A 

Kökénybokor helynév már 1776-ban ismert volt. […] Kökös határállomás is volt a kicsi magyar világ idején (1940–44). […] Egy 

Kökösben lakó aktív régészt, a Székely Nemzeti Múzeum jelenlegi munkatársát, Sztáncsuj Sándor József, az MTA külső 

köztestületének tagját kértük meg, szólna azokról a népekről, akik időlegesen belakták ezt a térséget a székelység letelepedése előtt. 

[…] Megtudtuk, hogy az általa vezetett csoport végezte a feltáró ásatásokat a nemrég felújított és restaurált, középkori eredetű 

műemlék kökösi unitárius templomban is…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Beszámoló: Csutak Levente egyéni kiállítása 

Csutak Levente (1940) a szimbolikus időket jól modellezett terek kontextusában kelti életre. Művészete mellett, ha barátságába is 

beavat, akkor élet- és családtörténetének eseményeit folyamatosan hangsúlyozott terek felidézéséhez köti. Szemtanúként látta 

városunk polgári múltját, majd annak elvesztését és új arculatának keresését. Ennél részletesebben idézi fel szülővárosaként 

Kovásznát, ahol családja fakitermelő vállalatuk és malmuk miatt osztályidegennek minősült. […] Az ismétlődő elemek egy felettes 

rendezői elv létezését követik…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Lendületben a Studio 9 

Ritka, hogy egy nem intézményesített művészcsoport másfél évtizeden át folyamatosan hallasson magáról. A csíki művészek Studio 

9 néven működő alakulata ennél is hosszabb ideje nem csak városában, de sokfelé másutt is sikeres vándorkiállításokon bizonyítja 

életképességét. Csíkszeredán kívül legtöbbször talán a marosvásárhelyi Bernády Ház látta vendégül a „stúdiós” alkotókat. Sőt idei 

kiállításaik sorát éppen itt kezdték szeptember 7-én a „kilencek”: […] Sok érdeklődő volt a megnyitón, és számos látogatója volt a 

kiállításnak a későbbiekben is…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

 

http://szabadsag.ro/-/szekelyfoldi-autonomia-korzikai-modell-szerint-
http://szabadsag.ro/-/kelemen-a-macroni-autonomiarol-a-roman-politikai-elittol-fugg-mennyire-kepes-megugrani-a-lecet-
https://www.3szek.ro/load/cikk/160888/mi-sem-adjuk-fel-korzikai-autonomia
https://transtelex.ro/kozelet/2023/09/29/szkt-politikai-beszamolo-ugyvezeto-alelnokok-kolozsvar
http://szabadsag.ro/-/tiz-eves-az-rmdsz-noszervezet
https://transtelex.ro/kozelet/2023/09/29/roma-szabadegyetem-zetevaralja
https://www.e-nepujsag.ro/articles/muzsak-kezfogasa-marosszentgyoergyoen
https://www.3szek.ro/load/cikk/160784/szekelyfold-kapujaban:-kokos
https://www.3szek.ro/load/cikk/160853/csutak-levente-egyeni-kiallitasarol
https://www.e-nepujsag.ro/articles/lendueletben-a-studio-9


       

 

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Nektária Székelyföldi Mézverseny 

Székelyudvarhely után második alkalommal szervezték meg a Nektária Székelyföldi Mézversenyt, ezúttal Sepsiszentgyörgyön az 

Őszi Vásár társrendezvényeként, az előzőnél jóval nagyobb részvétellel. […] A székelyföldi falugazdász-hálózat rendszeres 

tevékenységei révén támogatja a körülbelül ezer helyi méhész munkáját. Ennek a támogatásnak köszönhetően jött létre a Nektária 

Székelyföldi Mézverseny, […] idén 132 méhész nevezett be a versenyre, a mintákat […] szakmai zsűri bírálta el a mintákat Árkoson. 

Ezt követően a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Csíkszeredai Karán bevizsgálták a továbbított anyagot. […] A 

Természetvédelmi Világalap romániai képviselete kampányt és petíciót indított annak érdekében, hogy megmentsék a több 

szempontból veszélyeztetett romániai beporzókat, elsősorban a méheket…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videósorozat: Erdély legjei - az oklándi unitárius templom 

Az oklándi unitárius templom nem csak festett kazettáiról, freskóiról híres, hanem ott található meg Hargita megye legrégebbi, máig 

használatban lévő festett székely kapuja is, ugyanakkor egy eredeti, 1848-as szabadságharcos lovassági toborzózászló, amely sokáig 

a templom orgonaszekrényében lapult. A templom története az 1200-as évek elejére nyúlik vissza…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk 

> 

Kötetbemutató: Kálnoky Boris: Őseim földje – A Kálnoky család története 

Belépett édesapám, Farkas, és öcsém, Tibor. Bent egy meglehetősen kedvetlen és a nyugati vendégek miatt kissé zavart pap, 

valamint a neoncsövekből álló oltárkereszt sápadt fénye; a templom néhány falusi öregasszonyt leszámítva üres. 1987. szeptember 

11-ét írtunk. Amikor véget ért a mise, és kiléptek a kapun, ott volt a falu népe, nagy izgalomban összegyűlve. […] Kálnoky Boris 

Őseim földje – A Kálnoky család története című kötetet […] október 2–án, hétfőn 19 órakor Sepsiszentgyörgyön a Bod Péter 

Kovászna Megyei Könyvtárban közönségtalálkozóval egybekötött könyvbemutatón mutatnak be. A szerző beszélgetőtársa Jánó 

Mihály művészettörténész…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

 

Statisztikák: Hét párt jutott be a parlamentbe, a Szövetség nincs köztük – a Smer nyerte a választást 

A parlamenti választás győztese a Smer, a párt a szavazatok 22,94 százalékát szerezte meg a szombati választáson, amivel 42 

képviselői helyet szerzett a parlamentben. A választási részvétel 68,51 százalékos volt, 3 007 123 választópolgár adta le a szavazatát. 

[…] Zuzana Čaputová államfő hétfőn (október 2.) kormányalakítási megbízást ad a választás győztesének, a Smer-SD-nek. […] A 

2020-as választáson az MKÖ választási pártban az Összefogás, a Magyar Fórum és az MKP indult közösen. Ez a formáció akkor 

112 662 szavazatot szerzett. A Szövetségre most 130 183-an szavaztak, ez azonban a magas részvételi arány végett csupán 4,38%-

ra volt elég. […] Három járásban tudott győzni a Szövetség, és mindhárom helyen a Smer végzett a második helyen…” Forrás: 

Bumm.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > 

Vélemények: Vége lehet az etnikai politizálásnak? 

Mózes Szabolcs, a Szövetség alelnöke szerint a mostani rossz választási eredmény akár az etnikai politizálás végét is jelentheti, 

pártjuk vezetésének pedig le kellene mondania. Arról is beszélt, annak, hogy a párt a parlamenten kívül maradt, az egyik oka 

ugyanakkor az lehet, a déli régiókban alacsonyabb volt a voksoláson való részvétel. […] Például abban is, hogy a liberális média 

teljes mértékben befolyásolta az emberek véleményét azzal, hogy azt szajkózta: három magyar párt van. […] Az emberek 

elbizonytalanodtak, és azt mondták, inkább olyan pártra szavaznak, ami biztos bejut. […] Végképp nem gondolom, hogy az etnikai 

politizálást temetni kéne…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Egy régészeti feltárás újraírhatja Pat és az egész régió történetét 

Szlovákia területén mindössze öt olyan objektum van, amelyet részben római kori maradványok felhasználásával építettek meg. 

Ezek közül Paton maradtak meg a legjobb állapotban az antik építőelemek. A pati templommal kapcsolatos kutatásokat és a 

renoválást felügyelő Nyitra Megyei Műemlékvédelmi Hivatal munkatársait faggattuk: […] Juraj Puškár restaurátor, a templom 

felújítási projekt szakmai felelőse nem győzte hangsúlyozni, micsoda mestermunka az építmény. […] Azt, hogy középkori 

templomról van szó, a szakemberek régóta tudták, a 2021-ben megkezdődött művészettörténeti, restaurátori, és főként a régészeti 

kutatás azonban számukra is óriási meglepetéseket hozott. Kiderült ugyanis, hogy a templom középkori falai római kori, faragott 

kövekből, sztélékből és egyéb épületelemekből összehordott alapon, illetve lábazaton állnak. […] A műemlékvédelmi hivatal 3D-s 

szkennelést is végzett az épületen…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

https://www.3szek.ro/load/cikk/160893/a-mez-a-termeszet-kincse-nektaria-szekelyfoldi-mezverseny
http://szabadsag.ro/-/mehek-es-lepkek-nelkul-ehezni-fog-a-vilag-lakossaga-
https://maszol.ro/videok/Erdely-legjei-Hargita-megye-az-oklandi-unitarius-templom
https://maszol.ro/videok/Erdely-legjei-Hargita-megye-az-oklandi-unitarius-templom
https://www.3szek.ro/load/cikk/160852/kalnoky-boris:-oseim-foldje-%E2%80%93-a-kalnoky-csalad-tortenete-reszlet
https://www.bumm.sk/belfold/2023/10/01/7-part-jutott-be-a-parlamentbe-a-smer-sd-a-nem-hivatalos-gyoztes
https://www.bumm.sk/belfold/2023/10/01/az-allamfo-hetfon-kormanyalakitasi-megbizast-ad-a-smernek
https://napunk.dennikn.sk/hu/3599140/tovabbra-is-magyar-partok-nelkul-marad-a-szlovak-parlament-a-smer-a-valasztas-egyertelmu-gyoztese/
https://napunk.dennikn.sk/hu/3600299/bongessze-reszletes-terkepunket-delen-is-jol-szerepelt-a-smer-alacsony-reszvetel-a-magyarlakta-jarasokban/
https://ma7.sk/aktualis/igy-szerepelt-a-szovetseg-a-magyarlakta-jarasokban
https://ujszo.com/kozelet/vege-lehet-az-etnikai-politizalasnak
https://napunk.dennikn.sk/hu/3601329/gyimesi-gyorgy-a-szovetseg-valasztasi-eredmenye-kudarc-magyar-part-onalloan-nem-fog-tudni-tobbe-bejutni-a-parlamentbe/
https://ma7.sk/aktualis/berenyi-jozsef-vegkepp-nem-gondolom-hogy-az-etnikai-politizalast-temetni-kene
https://napunk.dennikn.sk/hu/3578693/atlagos-falusi-templomnak-hittek-de-amit-a-falak-alatt-talaltak-attol-a-regeszek-alla-is-leesett-ez-a-felfedezes-ujrairhatja-pat-es-az-egesz-regio-tortenetet/


       

 

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

XXX. Gidró Bonifác Matematikai és Fizikai Nap a komáromi Selye János Gimnáziumban 

2023. szeptember 14-én Révkomáromban megrendezték a XXX. Gidró Bonifác Matematikai és Fizikai Napot. Gidró Bonifác a 

bencés gimnázium egykori oktatója, igazgatója, a kiváló és inspiratív, a természettudományoknak elkötelezett tanár már harminc 

éve névadója a rendezvénysorozatnak. A rendezvényt Andruskó Imre, a gimnázium igazgatója nyitotta meg, kiemelve a kreativitás 

és a tudás fontosságát. […] Ezután a Selye János Gimnázium TeamGHS csapatának rendkívüli élménybeszámolóját hallhattuk, akik 

Szlovákiát képviselték az Európai Űrügynökség European CanSat Competition európai verseny döntőjében. A rangos nemzetközi 

verseny 2023-ban Spanyolországban zajlott…” Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

A Széchenyi Társaság kitüntetését vehette át Miholics Zoltán 

A budapesti Széchenyi Társaság 2023. szeptember 21-én emlékünnepséget tartott gróf Széchenyi István születésének 232. 

évfordulóján. A koszorúzással kezdődő rendezvény emléküléssel folytatódott, amelyre a Magyar Tudományos Akadémia felolvasó 

termében került sor. […] A felvidéki magyar pedagógus, Miholics Zoltán jelen volt a Széchenyi Társaság 2023. évi díjazottjai 

között. A bátorkeszi alapiskola nyugalmazott pedagógusát Pallag György, a Felvidéki Értékőrzők elnöke terjesztette fel e magas 

kitüntetésre.  Miholics Zoltán 1943. március 27-én született Komáromban, […] többgenerációs pedagóguscsaládból származik, 

édesapja a helyi alapiskola igazgatójaként, édesanyja szintén pedagógusként, nagyapja pedig kántortanítóként tevékenykedett…” 

Forrás: Korkep.sk: teljes cikk > 

A féli iskolafoglalás 45. évfordulója 

A 2023/2024-es ünnepélyes tanévnyitón a féli magyar alapiskola számára sorsdöntő eseményről emlékeztünk meg. Negyvenöt évvel 

ezelőtt, 1978-ban 8. osztályos voltam, és először gyülekeztünk annál az iskolánál, amelyet a magyar szülők építettek társadalmi 

munkában, azaz ingyenesen. Az iskolaépítést az akkori alsó tagozatos iskola igazgatója, Varsányi László szorgalmazta leginkább. 

[…] Az iskolaépület 1974-ben készült el, de az akkori kommunista hatalom a szlovák alapiskolának adta át. […] Abban az évben 

13 kilencedikes tanulót sikerült verbuválniuk a környéken, míg a magyar iskolában párhuzamos osztályok voltak. […] Mi, gyerekek 

a szüleinkkel mentünk a tanévnyitó napján az iskola bejáratához. Érzékeltük a feszültséget, az elszántságot és a dühöt, de akkor még 

nem tudtuk, mekkora bátorság kellett ahhoz, hogy az uralkodó kommunista párt döntésével nyíltan szembeszállva az utcára vonulva 

követeljék jogaikat…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

 

Konferencia és emlékműavatás Salánkon 

Itt az ideje, hogy törlesszük eleinkkel szemben fennálló adósságainkat […] hangzott el a Szabó Jenő (1943–1921) miniszteri 

tanácsos, főrendházi tag tiszteletére rendezett emlékkonferencián. A fórumnak a salánki Szent Mihály görögkatolikus templom adott 

otthont. […] Marosi Istvánnak, a Beregszászon működő Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégium igazgatójának az 

előadásából kiderült […] a görög katolikus egyház igazi kálváriája a vidék szovjetek általi megszállásával kezdődött el. A 

végeredmény: 300 görög katolikus pap szenvedett el különböző atrocitásokat, harmincan közülük pedig vértanúvá lettek. […] Szabó 

József életútját Csirpák József vázolta fel. […] A konferencia végén a résztvevők a parókia elé vonultak, ahol a tágas téren, szépen 

rendezett környezetben felavatták Szabó Jenő emlékművét…” Forrás: Karpatinfo.net: teljes cikk > 

Megnyitották az MCC új Beregszászi Képzési Központját 

A tanévnyitó előtt Gulyás Gergely miniszter, Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás vezetője, Szalai Zoltán, az 

MCC főigazgatója, Babják Zoltán, a Beregszászi kistérség polgármestere és Dobsa Beáta, az MCC Beregszászi Képzési 

Központjának vezetője átvágták az átadást szimbolizáló zöld színű szalagot, ezzel hivatalosan megnyitva az új központot. […] 

Szalai Zoltán, az MCC főigazgatója elmondta […] hogy, jelenleg 234 diákkal foglalkoznak a beregszászi központban…” Forrás: 

Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Videó: A turizmus világnapját ünnepelték a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Földtudományi és Turizmus Tanszéke a szakmai világnap tiszteletére előadással, 

kvízjátékkal és fényképkiállítással egybekötött rendezvényt szervezett szeptember 28-án. A turizmus a társadalom egy fontos 

szükségletét képezi, tehát úgy gondoljuk, mindenképpen fontos, hogy beszéljünk diákjainknak a turizmusról és bemutassuk 

számukra a lehetőségeit, hiszen a mostani diákjaink nemsokára kollégáink, szakemberek lesznek” – fogalmazott Berghauer Sándor, 

a tanszék docense, az MTA köztestületének külső tagja. Az esemény egyik fontos része volt a Földtudományi és Turizmus Tanszék 

https://parameter.sk/megnyitja-uj-evadat-kassai-thalia-szinhaz
https://korkep.sk/cikkek/mindennapjaink/2023/09/28/a-szechenyi-tarsasag-kitunteteset-vehette-at-miholics-zoltan-aki-a-nagyvilagra-nyitott-ablakot-diakjai-elott/
https://ujszo.com/oktatas/a-feli-iskolafoglalas-45-evforduloja
https://www.karpatinfo.net/2023/10/2/konferencia-es-emlekmuavatas-salankon-szabo-jeno-hithu-lokalpatriota-200075849
https://karpataljalap.net/2023/09/25/megnyitottak-az-mcc-uj-beregszaszi-kepzesi-kozpontjat
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által már korábban meghirdetett fotópályázat. […] A kvíz után Fodor Gyula rektor helyettes az MTA köztestületének külső tagja 

köszöntötte a jelenlévőket, majd a program Horkay Sámuel idegenvezető rendkívül érdekes és informatív, Idegenvezetői 

tapasztalatok Kárpátalján című előadásával folytatódott…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: Kutatók Éjszakája a Rákóczi főiskolán 

Nyolcadik éve szervezi meg a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Biológia és Kémia Tanszéke, valamint a Fodor István 

Kutatóintézet a Kutatók Éjszakáját. Az Európa-szerte megrendezett, ingyenes eseménysorozatot a tudomány és a kutatói életpálya 

népszerűsítésére hozták létre. […] Nagyon jó látni azt, hogy nagyon sok fiatal érkezett a kutatók éjszakájára hozzánk, ez azt mutatja, 

hogy sokan érdeklődnek a kutatói pálya iránt – mondta Kohut Erzsébet, a főiskola Biológia és Kémia tanszékének vezetője, az MTA 

külső köztestületének tagja…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

Videó: Magyarságismereti kalandjáték 

Huszonkét, kárpátaljai magyar gimnáziumok és líceumok tanulóiból álló, háromfős csapat jelentkezett a Magyarország Beregszászi 

Konzulátusa és II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézete által, 2023. szeptember 27-ére 

meghirdetett magyarságismereti kalandjátékra, melyre a szakképzési intézet dísztermében került sor. A vendégeket, diákokat és 

kísérőtanáraikat Soós Katalin, a házigazda intézmény igazgatója köszöntötte, s elmondta, hogy iskolájukat Magyarország 

Beregszászi Konzulátusa kérte fel a vetélkedő megszervezésére…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Magyar állami kitüntetéseket adtak át Ternopilban 

Novák Katalin magyar államfő megbízásából a napokban állami kitüntetéseket adott át Heizer Antal, Magyarország új ukrajnai 

nagykövete a nyugat-ukrajnai Ternopilban…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

A Szerb Lista alelnöke beismerte, hogy ő szervezte a Banjskában történt eseményeket 

Milan Radoičić, a Szerb Lista elnöke a teljes körű felelősséget magára vállalta a Koszovó északi részén lévő Banjska faluban 

szeptember 14-én történtekért, olvasható abban a vallomásban, amit ügyvédje, Goran Petronijević ismertetett az újságírókkal. […] 

Radoičić kiemelte, hogy tettéhez Belgrádból semmiféle segítséget nem kapott. […] Koszovó azt követeli, hogy Szerbia vonja vissza 

a hadseregét a koszovói határ közeléből, Pristina ugyanis készen áll megvédeni területi integritását, a szerb elnök pedig közölte, 

visszahívja a katonákat, akiknek nem állt szándékukban belépni Koszovó területére. […] Koszovó – a szerbek és albánok Erdélye, 

Jeszenszky Géza véleménycikke…” Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

A Vajdasági Magyar Művelődési Intézetbe látogatott az MNT küldöttsége 

Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke Sárközi Istvánnak, az MNT Végrehajtó Bizottsága elnökének és a nemzeti tanács 

képviselőinek társaságában a Vajdasági Magyar Művelődési Intézetbe látogatott, ahol megismerkedtek az intézmény szerteágazó 

tevékenységével, illetve a VMMI munkatársaival. […] Az MNT küldöttsége az intézetben zajló digitalizációs folyamatot is 

megtekintette, a Vajdasági Magyar Digitális Adattárt (Vamadia) gyakorlatilag teljes egészében el lehet indítani – jegyezte meg az 

MNT elnöke a látottak alapján és kiemelte, hogy ez az archívum a vajdasági magyar kultúra és a kutatások szempontjából fontos, 

hiszen gyakorlatilag a vajdasági magyarság öröksége az, amit ezen az oldalon gyűjtenek és közzé tesznek…” Forrás: Vajma.info: 

teljes cikk > 

Beköltöztek az Európa Kollégiumba az elsőéves hallgatók 

Az újvidéki Európa Kollégium férőhelyeire vonatkozó, első pályázati kört július 14-e és szeptember 1-je között érhették el azok az 

elsőéves egyetemi hallgatóknak, akik a székváros területén kezdik meg tanulmányaikat. A Magyar Nemzeti Tanács hivatalába 22 

vajdasági község 40 településéről 106 pályázat érkezett, a bennlakásra 102 hallgató nyert jogosultságot. Sárközi István, a Magyar 

Nemzeti Tanács Végrehajtó Bizottságának az elnöke […] kitért arra is, hogy a bennlakásra jogosult hallgatók többsége az Újvidéki 

Egyetemet választotta, 20-an a Bölcsészettudományi Kart, 16-16 hallgató pedig a Műszaki Tudományok Karát, illetve az 

Orvostudományi Kart…” Forrás: Magyarszo.rs: teljes cikk > 

 

https://karpataljalap.net/2023/09/30/turizmus-vilagnapjat-unnepeltek-ii-rakoczi-ferenc-karpataljai-magyar-foiskolan
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/a-turizmus-vilagnapjat-unnepeltek-a-ii-rakoczi-ferenc-karpataljai-magyar-foiskolan.html
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/kutatok-ejszakaja-a-rakoczi-foiskolan-2.html
https://karpataljalap.net/2023/09/28/magyarsagismereti-kalandjatek
https://tv21ungvar.tv/hirmusorok/hirek/magyarsagismereti-kalandjatek-a-ii-rakoczi-ferenc-karpataljai-magyar-foiskola-felsofoku-szakkepzesi-intezeteben.html
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https://transtelex.ro/velemeny/2023/10/01/koszovo-a-szerbek-es-albanok-erdelye
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https://www.magyarszo.rs/hu/5355/vajdasag_ujvidek/293855/Magasra-emelj%C3%BCk-a-tudom%C3%A1ny-z%C3%A1szlaj%C3%A1t-eur%C3%B3pa-koll%C3%A9gium.htm
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Ismét dübörög a QuizNight Magyarkanizsán 

Irodalom, történelem, földrajz, sport, zene, film-, vagy képzőművészet? Természetesen mind terítékre került a szeptember 25-én 

ismét útjára induló, igen jó hangulatú QuizNight-on Magyarkanizsán. A játékról a kvízmester, Ábel István és egy oszlopos tag, 

Péity Teréz meséltek. […] Szabadka után tehát Magyarkanizsán, majd Zentán és Topolyán is útjára indult a játék…” Forrás: 

Szmsz.press: teljes cikk > 

Videó: 30 éves a Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete 

A Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete 1993-ban a háborús években alakult meg, akkor az egyesület elsődleges célja az 

anyanyelvápolás volt. Nagy Margit, a Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesületének tiszteletbeli elnöke elmondta: A szórványt 

jártam […] és láttam, hogy mennyire nagy szükség van arra, hogy az anyanyelvet megtartsuk, a másik pedig az, hogy láttam, hogy 

a magyar egyetemistákat nem veszik fel az újvidéki diákotthonokba. […] Az egyesületnek közel 600 pedagógus a tagja Vajdaság 

egész területéről. A fő rendezvényeik a többi között az Apáczai Nyári Akadémia és a továbbképzések a pedagógusok számára. 

Emellett nagyon fontos a tehetséggondozás – emelte ki Lukács Gabriella, a Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesületének 

elnöke…” Forrás: Rtv.rs: teljes cikk > 

Videó: 75 éves a szajáni Ady Endre Művelődési Egyesület 

Kiállítás megnyitóval és művelődési műsorral ünnepelte 75 éves fennállását a szajáni Ady Endre Művelődési Egyesület. A civil 

szervezetet idén Kallós Zoltán Külhoni Magyarságért Díjjal tüntették ki Budapesten. A fotókiállítás a 75 éves egyesület munkáját, 

mindennapjait mutatja be. A tárlatmegnyitón az egyesület múltjáról, jelenéről is szót ejtettek, majd művelődési műsor következett. 

A helyiek mellett felléptek a környékbeli egyesületek tagjai is…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Felhívás: Jelentkezz te is a 22. Vajdasági Magyar Tudományos Diákköri Konferenciára! 

A Vajdasági Magyar Felsőoktatási Kollégium november 23. és 26. között rendezi meg a 22. Vajdasági Magyar Tudományos 

Diákköri Konferenciát (VMTDK), melynek top-témája a KÁOSZ. A rendezvény helyszíne az Újvidéki Egyetem Mezőgazdasági és 

Technológiai Kara, valamint a Rektorátus. Október 1-ig lehet jelentkezni bármilyen tudományos és művészeti területről a rezümé 

feltöltésével a www.vmtdk.edu.rs oldalon. […] A novemberi eseményen azóta minden évben mintegy 100 vajdasági és 50 külföldi 

magyar hallgató mutatkozik be legújabb kutatásaival/művészeti produkcióival. A VMTDK eddig 2600 fiatalnak nyújtott 

érvényesülési és kapcsolatteremtési lehetőséget…” Forrás: Szmsz.press: teljes cikk > 

Kitekintő: Egyre kevesebb diák tanul kisebbségi szlovák nyelven 

Azokban a vajdasági osztályokban, ahol a kisebbségi nemzeti közösségek nyelvén oktatják a tanulókat, évről évre kevesebb a diák, 

Vajdaság pedig így lassan elveszíti az egyik legjellemzőbb vonását – a nyelvi sokszínűséget. A Danas cikke alapján egyre kevesebb 

tanuló jár ugyanis a kisebbségi nemzeti közösségek alsó tagozataiba. […] Svetlana Zolnjan, a Szlovák Nemzetiségi Nemzeti Tanács 

nevelőtestületének koordinátora elmondta, hogy tíz évvel ezelőtt körülbelül 3400 diák járt a szlovák általános iskolai osztályokba, 

most pedig már csak 2400. A szlovák nyelvű oktatást biztosító iskolák több mint felében 15-nél kevesebb diák van, ami a törvény 

által előírt minimum. Az ok a lakosság elvándorlása […] mondta. A középiskolai oktatás két gimnáziumban és egy technikumban 

tudják megoldani, valamint az Újvidéki Egyetemen ápoló szakon lehet még szlovák nyelven tanulni…” Forrás: Szmsz.press: teljes 

cikk > 

  

Karikó Katalin, magyar biokémikus megkapta az orvosi Nobel-díjat 

Karikó Katalin magyar biokémikus, az MTA tiszteleti tagja és Drew Weissman amerikai mikrobiológus kapja az idei orvosi-élettani 

Nobel-díjat az mRNS-alapú vakcinák kifejlesztését megalapozó felfedezéseikért – jelentették be hétfőn a stockholmi Karolinska 

Intézetben. […] Gunilla Karlsson Hedestam, a Nobel-díjat odaítélő testület tagja kiemelte, hogy a két tudós munkája rendkívül 

fontos volt az életmentés szempontjából, különösen a világjárvány korai szakaszában…” Forrás: Karpatin.ua: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

 

Összeállította: Bóna László 
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